

Известия Российской академии наук

СЕРИЯ ЛИТЕРАТУРЫ И ЯЗЫКА

Том 76

№ 3

2017

Май–Июнь

Основан в 1852 г. академиком И.И. Срезневским

Выходит 6 раз в год

ISSN 1605-7880

Свидетельство о регистрации средства массовой
информации № 0110264 от 08.03.1993

Подписной индекс по объединенному каталогу “Пресса России” 70354

*Журнал издается под руководством
Отделения историко-филологических наук**Главный редактор*проф. РАН, д-р филол. наук *B.B. Полонский***Редакционная коллегия**акад. РАН *Н.Н. Казанский*, акад. РАН *А.Б. Куделин*,акад. РАН *А.М. Молдован*, акад. РАН *В.А. Плунгян*, акад. РАН *С.М. Толстая*,член-корр. РАН *В.Е. Багно*, член-корр. РАН [*В.А. Виноградов*],член-корр. РАН *Ю.Л. Воротников*, член-корр. РАН *А.В. Дыбо*,член-корр. РАН [*Т.М. Николаева*],д-р филол. наук *А.И. Жеребин*, д-р филол. наук *Т.Г. Иванова*,д-р филол. наук [*М.М. Коренева*], д-р филол. наук *Л.П. Крысин* (зам. главного редактора),д-р филол. наук *Е.В. Халтруина*,проф. *Хенрик Баран* (США), проф. *Марчелло Гардзанити* (Италия),проф. *Александр Строев* (Франция), проф. *Герд Хентшиль* (Германия),проф. *Чжэн Тиу* (Китай),канд. филол. наук *С.И. Гиндин*, канд. филол. наук *А.М. Гуревич*,канд. филол. наук *В.Л. Коровин* (научный редактор),*А.Ч. Пиперски* (ответственный секретарь)Зав. редакцией *О.И. Лукашенко*

Адрес редакции: 117993 Москва, Ленинский пр., 32а

тел.: 8-495-952-44-90, 8-499-943-24-78

электронная почта: info@izv-oifn.ru, lukashenko97@gmail.com

Москва
Издательство “Наука”

© Российская академия наук, 2017

© ФГУП “Издательство “Наука”, 2017

© Редколлегия журнала “Известия РАН.

Серия литературы и языка” (составитель), 2017

Izvestiia Rossiiskoi Akademii Nauk

SERIIA LITERATURY I IAZYKA

**Bulletin of the Russian Academy of Sciences:
Studies in Language and Literature
Volume 76, No. 3, 2017 (May–June)**

Established in 1852 by Academician Izmail I. Sreznevsky

Publication frequency 6 issues per year

ISSN 1605-7880

Mass media registration certificate No. 0110264, March 08, 1993
Subscription code in the Catalogue of the Russian periodicals
issued by “Russian Post” is 70354

*The Journal is produced under the aegis of
the Division of Historical and Philological Studies
of the Russian Academy of Sciences*

Editor-In-Chief

Vadim V. Polonsky, Professor of the RAS, Doctor of Philological Sciences

Editorial board

Nikolai N. Kazansky, Academician of the RAS, *Alexander B. Kudelin*, Academician of the RAS,
Alexandr M. Moldovan, Academician of the RAS, *Vladimir A. Plungian*, Academician of the RAS,

Svetlana M. Tolstaya, Academician of the RAS, *Vsevolod Ye. Bagno*, Correspondent Member of the RAS,

Victor A. Vinogradov, Correspondent Member of the RAS, *Yury L. Vorotnikov*, Correspondent Member of the RAS,

Anna V. Dybo, Correspondent Member of the RAS, *Tatiyana M. Nikolayeva*, Correspondent Member of the RAS,

Aleksei I. Zherebin, Doctor of Philological Sciences, *Tatiyana G. Ivanova*, Doctor of Philological Sciences,

[Maya M. Koreneva], Doctor of Philological Sciences,

Leonid P. Krysin, Doctor of Philological Sciences (Deputy Editor-In-Chief),

Elena V. Haltrin-Khalturina, Doctor of Philological Sciences, Professor *Henryk Baran* (the USA),

Professor *Marcello Garzaniti* (Italy), Professor *Alexander Stroev* (France), Professor *Herd Hentschel* (Germany),

Professor *Cheng Tiu* (China),

Sergei I. Gindin, Candidate of Philological Sciences,

Vladimir L. Korovin, Candidate of Philological Sciences (Scholarly Editor),

Aleksandr Ch. Piperski (Assistant Editor), *Olga I. Lukashenko* (Managing Editor)

Address for Correspondence:

Izvestiia Rossiiskoi Akademii Nauk, Seriia Literatury i Iazyka,

32a Leninsky Prospect, Moscow, 117993 Russia

Tel.: +7 (495) 952-44-90, +7(499) 943-24-78

E-mail: info@izv-oifn.ru, lukashenko97@gmail.com

**Nauka Publishers,
Moscow**

© The Russian Academy of Sciences, 2017

© Nauka Publishers, 2017

© Editorial Board of “Izvestiia Rossiiskoi Akademii Nauk, Seriia Literatury i Iazyka” (editing and composing), 2017

СОДЕРЖАНИЕ

Том 76, номер 3, 2017

В. Ф. Ходасевич и А. И. Герцен: о названии и поэтике сборника “Европейская ночь” <i>П. Ф. Успенский</i>	5
Возможен ли <i>идеальный</i> толковый словарь: дескриптивность <i>vs</i> нормативность <i>Н. Л. Васильев</i>	23
Реформа русского стиха XVIII века и ее источники <i>Е. В. Казарцев</i>	30

Материалы и сообщения

Ценностная картина мира в аллегориях Феликса Кривина <i>В. И. Карасик</i>	40
Прошлое и настоящее литературы США в российских исследованиях 2000–2010-х годов <i>О. Е. Осовский</i>	47
“Смешные жеманницы” Мольера: к проблеме источников <i>А. В. Голубков</i>	60

Рецензии

Крачковский И. Ю. Труды по истории и филологии христианского востока / Сост. А. А. Долинина; Ин-т вост. рукописей РАН; ИМЛИ РАН; Вост. фак. СПбГУ. М.: Наука – Восточная литература, 2015. 901 с. (Классики отечественного востоковедения)

<i>Д. В. Фролов, С. А. Моисеева</i>	69
-------------------------------------	----

Хроника

Международная научная конференция “Русская лексикография XXI века: проблемы и способы их решения” <i>А. Р. Пестова</i>	73
---	----

CONTENTS

Vol. 76, No. 3, 2017

Vladislav Khodasevich and Alexander Herzen:
The Title and Poetics of the Collection *European night*

P. F. Uspenskij 5

Is a *Perfect Dictionary Possible: Description vs Normativity*

N. L. Vasilyev 23

The Reform of the 18th-Century Russian Verse and its Rationale

E. V. Kazartsev 30

Materials and Notes

Evaluative Picture of the World in Allegories by Felix Krivin

V. I. Karasik 40

The Past and the Present of the US Literature in Russian Studies of 2000–2010s

O. E. Osovskiy 47

“Les Précieuses Ridicules” by Molière: an Inquiry into its Origins

A. V. Golubkov 60

Reviews

Krachkovsky I. Yu. Works on the History and Philology of the Christian Orient / Compiled by A. A. Dolinina; Institute of Oriental Manuscripts of the RAS; Institute of World Literature of the RAS; Oriental Faculty of the St. Petersburg State University. [in Russian] Moscow: Nauka – Vostochnaya Literatura, 2015. 901 p.
[Classics of Russian Oriental Studies]

D. V. Frolov, S. A. Moiseeva 69

Chronicles

An International Scholar Conference “Russian Lexicography of the 21st Century: Problems and Ways to Solve them”

A. R. Pestova 73
